

“ဒီဗီဘီဒီဘီဘီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီဘီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီဘီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီဘီရဲ့ Facebook စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

Debate on DVB TV	
Sunday:	19:15 (New), 21:00
Monday:	10:15, 15:15, 21:00
Wednesday:	10:15, 15:15
Friday:	15:15, 21:00



ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့

“အစိုးရ ၁ နှစ်ပြည့် ဘာတွေ ပြောင်းလဲခဲ့ပြီလဲ”

ဖြစ်ပါတယ်။

မှတ်ချက်ပေးလိုတာ

အကြံပြုလိုတာ

မေးမြန်းလိုတာတွေ ရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း

ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့

debate@dvb.no ကို ဆက်သွယ်ပြီး

အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇ လွှာ၊
 ကုန်သည်လမ်းနှင့်
 ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊
 ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။



“အစိုးရ ၁ နှစ်ပြည့် ဘာတွေ ပြောင်းလဲခဲ့ပြီလဲ” (သာလွန်ဖောင်းထက်)

၂၀၁၅ ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလ ၈ ရက်နေ့မှာ ပြည်သူ့လူထုရဲ့ ထောက်ခံမှုနဲ့အကာရယူခွဲတဲ့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ဦးဆောင်တဲ့ NLD အစိုးရ၊ လွှတ်တော် အသက်ဝင်လာတာ ၁ နှစ်ပြည့်လာပြီ ဖြစ်ပေမယ့် နိုင်ငံအတွက် အပြောင်းအလဲ ဘာမှမလုပ်နိုင်သေးဘူးဆိုတဲ့ ဝေဖန်မှုတွေ မြင့်တက်နေပါတယ်။ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ဟာ ၂၀၁၅ ရွေးကောက်ပွဲ မဲဆွယ်စည်းရုံးပွဲတွေမှာ တိုင်းပြည်နဲ့ ပြည်သူ့လူထုကို ပေးခဲ့တဲ့ ကတိတွေကို NLD အစိုးရ ဖြစ်လာချိန်မှာ အကောင်အထည်ဖော်နိုင်ပြီလား ဆိုတာကို သုံးသပ်တင်ပြသွားမှာပါ။

ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်၏ ရွေးကောက်ပွဲဝင် ကတိကဝတ် ၃ ခု

၂၀၁၅ ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလ ၈ ရက်နေ့ ရွေးကောက်ပွဲမတိုင်မီ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ဟာ ပြည်သူ့လူထုနဲ့ တိုင်းပြည်ကို ပေးခဲ့တဲ့ ရွေးကောက်ပွဲဝင် ကတိကဝတ် ၃ ခု ရှိခဲ့ပါတယ်။ အဲဒါကတော့ ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေး၊ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး၊ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေး ပါပဲ။

ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေး

ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံ ကျင်းပခဲ့ပေမယ့်လည်း ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် ခရီးနီးမလာပဲ တိုက်ပွဲတွေ ပိုအရှိန်မြင့်ပြီး စစ်ဘေးရှောင်ပြည်သူတွေထောင်နဲ့ချီ တိုးပွားလို့ လာနေဆဲပါပဲ။ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကိုယ်တိုင်က NCA တနိုင်ငံလုံးအပစ်အခတ်ရပ်စဲရေး လက်မှတ်ရေးထိုးဖို့အတွက်တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေကို တိုက်တွန်းနေတာမို့ NCA ကို လက်မခံသေးတဲ့ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေနဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေး၊ နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးဖို့ရာ ပိုမို အလှမ်းဝေးလားနေပါတယ်။ NLD အစိုးရအနေနဲ့ ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် ကြိုးပမ်းနေရင်းမှာပဲ တိုင်းရင်းသားတွေရဲ့ ပုခံကြည်မှု တဖြည်းဖြည်း လျော့နည်းလာနေတာကတော့ အသေအချာပါပဲ။ တပ်မတော်နဲ့ အဆင်ပြေစေရေးကို ဦးတည်နေရတာကြောင့် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ရဲ့ ၁ နှစ်အတွင်း ငြိမ်းချမ်းရေးကြိုးပမ်းမှုတွေဟာ အရာမထင်သေးပဲ ရှေ့ဆက်ပိုမိုဆိုးဝါးတဲ့ အခြေအနေတွေဆီ မရောက်ဖို့ NLD အနေနဲ့ ရုန်းကန်နေရတယ်လို့ နိုင်ငံရေးလေ့လာသူတွေက ဝေဖန်သုံးသပ်ကြပါတယ်။

တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး

တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးဆိုတာကို NLD က အကြိမ်ကြိမ် ပြောဆိုခဲ့ပေမယ့်လည်း အစိုးရ ၁ နှစ် ပြည့်လာချိန်အထိ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးဟာ စိန်ခေါ်မှုများစွာနဲ့ ရင်ဆိုင်နေရပါတယ်။ တရားရုံးတွေမှာ အကျင့်ပျက်ခြစားမှုတွေ ရှိနေဆဲဖြစ်တာကြောင့် ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကနေ မတ်လ ၇ ရက်နေ့က တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးအတွက် တရားရေးကဏ္ဍ တိမ်းစောင်းနေမှု ပြန်လည်တည်မတ်ရေးအဆိုတစ်ရပ်တင်ပြီး ပြည်ထောင်စုတရားလွှတ်တော်ချုပ်ကို တိုက်တွန်းကြောင်း ဆွေးနွေးခဲ့ရာမှာ ပြည်ထောင်စုတရားလွှတ်တော်နဲ့ ပြည်သူ့လွှတ်တော်အကြား အခြေအနေတွေ တင်းမာတဲ့အထိ ဖြစ်ခဲ့ပါသေးတယ်။

၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်ရေး

သမ္မတဟောင်း ဦးသိန်းစိန်အစိုးရလက်ထက်မှာ NLD ဟာ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေး လူထုလှုပ်ရှားမှု ၁ ရပ် ပြုလုပ်ခဲ့ပြီး လူထုရဲ့ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေး လက်မှတ် ၅ သန်းကို ကောက်ခံရယူခဲ့ပါတယ်။ ဒါပေမယ့်လည်း တကယ်တမ်း NLD အစိုးရနဲ့ လွှတ်တော်တွေ အသက်ဝင်လာချိန်မှာတော့ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေးဟာ အတော်ကို အသံတိတ်သွားခဲ့ပါတယ်။

အမျိုးသားပြန်လည်ရင်ကြားစေရေး

NLD ရဲ့ အမျိုးသားပြန်လည်ရင်ကြားစေရေးဆိုတဲ့ မူဝါဒဟာ ၁ နှစ်ပြည့်လာချိန်မှာတော့ တိုင်းရင်းသားတွေဘက်က မေးခွန်းထုတ်စရာ ဖြစ်လာနေပါတယ်။ တိုင်းဒေသကြီးနဲ့ ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ်တွေကို တိုင်းရင်းသားနိုင်ငံရေးပါတီတွေက အမတ်တွေကို ခန့်အပ်လို့ရပေမယ့် မခန့်ပဲ NLD အမတ်တွေကိုသာ အဓိကထား ခန့်အပ်ခဲ့တာကြောင့် ရခိုင်တိုင်းရင်းသား နိုင်ငံရေးပါတီတချို့က ဝန်ကြီးချုပ် တင်မြှောက်တဲ့နေ့မှာ လွှတ်တော်ထဲကထွက်သွားပြီး ဆန္ဒပြတာမျိုး လုပ်ခဲ့ကြပါတယ်။

ကချင်ပြည်နယ်မှာ ဖြစ်ပွားနေတဲ့ တိုက်ပွဲတွေအတွက် အစိုးရနဲ့ လွှတ်တော်ဘက်က တိတ်ဆိတ်နေလွန်းတာကြောင့် ကချင်တိုင်းရင်းသားတွေဘက်က အစိုးရကို မယုံကြည် ဖြစ်လာနေပါတယ်။ မတ်လ ၂၈ ရဲ့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကချင်ပြည်နယ်ခရီးစဉ်မှာလည်း ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က ပင်လုံစာချုပ်မှာ တိုင်းရင်းသားအားလုံး မပါဝင်လို့ ပုံသေကိုင်စွဲလို့ မရဘူးလို့ ပြောဆိုတဲ့အပေါ် ကချင်လွတ်မြောက်ရေးအဖွဲ့ KIO ရဲ့ ထိပ်တန်းခေါင်းဆောင် ဗိုလ်ချုပ်ဝမ်မော်က ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် ပြောဆိုချက်အပေါ် သဘောမကျစရာ၊ ပင်လုံအနှစ်သာရဟာ မေးခွန်းထုတ်စရာပဲလို့ မှတ်ချက်ပေးထားပါတယ်။

မွန်ပြည်နယ် ချောင်းဆုံတံတားကို ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်းတံတားအဖြစ် ပြည်သူ့လွှတ်တော်က အဆိုတစ်ရပ် တင်သွင်းသတ်မှတ်ခဲ့တာကြောင့် မွန်တိုင်းရင်းသားတွေက ကန့်ကွက်ဆန္ဒပြနေကြပါတယ်။ ဒါကလည်း NLD အပေါ် မွန်တိုင်းရင်းသားတွေရဲ့ ယုံကြည်မှုကျဆင်းစေတယ်လို့ ဆိုပါတယ်။

ဝန်ကြီးလူမှန်နေရာမှန်နဲ့ ဗဟိုဦးစီးစနစ်

NLD အစိုးရမှာ အစိုးရဝန်ကြီးနေရာတွေမှာ လူမှန်နေရာမှန်မရှိပဲ ဗဟိုဦးစီးစနစ်နဲ့ သွားနေတာကြောင့် တိုးတက်မှု မရှိဘူးဆိုတဲ့ ဝေဖန်မှုတွေလည်း မြင့်တက်နေပါတယ်။ မြန်မာ့အရေး လေ့လာသုံးသပ်သူ ဦးအောင်နိုင်ဦးက NLD အစိုးရဟာ အမျိုးသားညီညွတ်ရေး ညွှန်ပေါင်းအစိုးရသာ ဖြစ်သင့်ပေမယ့်လည်း တကယ်တမ်း လက်တွေ့မှာတော့ အဲဒီလို ဖြစ်မလာခဲ့တဲ့အတွက် မအောင်မြင်မှုတွေ ရှိနေတယ်လို့ သုံးသပ်ပြောဆိုပါတယ်။

နိုင်ငံရဲ့ စီးပွားရေး မောင်းနှင်အားဖြစ်တဲ့ စီမံကိန်းနဲ့ဘဏ္ဍာရေး ဝန်ကြီးရာထူး၊ စီးပွားရေးနဲ့ ကူးသန်းရောင်းဝယ်ရေးဝန်ကြီးရာထူးယူထားသူတွေ အနေနဲ့လည်း ၁ နှစ်အတွင်း နိုင်ငံစီးပွားရေး ကောင်းမွန်လာအောင် လုပ်ပြနိုင်ခြင်း မရှိတဲ့အတွက် လူမှန်နေရာမှန် မဟုတ်ဘူးဆိုတဲ့ ဝေဖန်မှုတွေ ရှိနေပြန်ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် တိုင်းဒေသကြီး/ ပြည်နယ်အစိုးရ ဝန်ကြီးချုပ်တွေအနေနဲ့ ပြည်ပြည်ဝဝ လုပ်ပိုင်ခွင့်မရှိပဲ ဗဟိုကို တင်ပြလုပ်

ကိုင်နေရတာကြောင့် တိုးတက်မှုနည်းတယ်ဆိုတဲ့ သုံးသပ်မှုတွေလည်း ရှိနေပါတယ်။

ဒါ့အပြင် ပါတီနဲ့ အစိုးရ မကျွမ်းကျင်မှုတွေအပေါ် များလည်း ဝေဖန်မှုတွေ မြင့်တက်နေပါတယ်။ NLD ပါတီ ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင် ဦးဝင်းထိန်က အစိုးရဝန်ကြီးတွေ ခန့်အပ်မှု၊ ထုတ်ပယ်မှုတွေမှာ ခေါ်ယူ ပြောဆိုညှိနှိုင်းတာတွေ၊ မှတ်ချက်ပေး ပြောဆိုတာတွေကြောင့် ပါတီနဲ့ အစိုးရ မကျွမ်းကျင်ဘူးဆိုပြီး နိုင်ငံရေးအသိုင်းအဝိုင်းမှာ ပြောဆိုဝေဖန်နေခဲ့ကြတာပါ။ စိုက်ပျိုးမွေးမြူရေးနဲ့ ဆည်မြောင်း ဒုဝန်ကြီး ဒေါက်တာထွန်းဝင်းရာထူးက ဖယ်ရှားမှု၊ မွန်ပြည်နယ်ဝန်ကြီးချုပ် ဦးမင်းမင်းဦး ရာထူးက နတ်ထွက်မှုတွေမှာ NLD ပါတီ ဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင် ဦးဝင်းထိန်နဲ့ ပါတီဗဟိုအလုပ်အမှုဆောင်တွေဟာ အဓိက အခန်းကဏ္ဍကနေ ပါဝင်ခဲ့တာကို တွေ့မြင်ရပါတယ်။

အကျင့်ပျက်ခြစားမှုတိုက်ဖျက်ရေး

NLD အစိုးရလက်ထက်မှာ အကျင့်ပျက်ခြစားမှုတိုက်ဖျက်ရေးနဲ့ ပတ်သက်လို့ ဆောင်ရွက်ချက်အတော်ကို အားနည်းလွန်းလှပါတယ်။ အစိုးရအဖွဲ့အစည်း ၁ ခုဖြစ်တဲ့ အဂတိလိုက်စားမှုတိုက်ဖျက်ရေး ကော်မရှင်မှာလည်း အဖွဲ့ဝင်အသစ်တွေ ခန့်အပ်တာမျိုးမရှိပဲ ယခင် လူဟောင်းတွေကိုသာ ဆက်လက်ခန့်ထားတာ တွေ့ရတဲ့အပြင် အရေးယူပုဂ္ဂိုလ်များလည်း အတော်ကို အားနည်းလှပါတယ်။

ဒီမိုကရေစီနဲ့ လူ့အခွင့်အရေး

အစိုးရသစ်ကို ဒီမိုကရေစီနဲ့ လူ့အခွင့်အရေးကို မြှင့်တင်ပေးမယ့် အစိုးရအဖြစ် ပြည်သူ့အများက မျှော်လင့်ခဲ့ကြပါတယ်။ ဒါပေမယ့်လည်း လုပ်ဆောင်ချက်တွေကတော့ နှေးကွေးနေတယ်လို့ နိုင်ငံရေးလေ့လာသုံးသပ်သူတွေက ဆိုပါတယ်။

နိုင်ငံရေးအကျဉ်းသား ဖမ်းဆီးထိန်းသိမ်းထားမှု ၂၅၀ လောက် ရှိနေပြီး ၉၀ ဝန်းကျင်မှာ ထောင်ဒဏ်ကျခံနေရကြောင်း၊ အမှုရင်ဆိုင်နေရသူတွေလည်း များစွာရှိနေကြောင်း၊ အထူးသဖြင့် လယ်သိမ်းခံရလို့လယ်ယာမြေ ပြန်လည်ရရှိရေးအတွက် တိုက်ပွဲဝင်ရင်း အမှုရင်ဆိုင်နေရသူများပြားကြောင်း AAPP အဖွဲ့ရဲ့ ထုတ်ပြန်ချက်တွေအရ သိရပါတယ်။

ဆက်သွယ်ရေးပုဒ်မ ၆၆ ယန္တရားအရေးယူခံရမှုတွေများပြားလာတဲ့ အပြင် အစိုးရကိုယ်တိုင်က ၆၆ ယကို နိုင်ငံရေးလက်နက်သဖွယ် အသုံးပြုလာတာတွေလည်း ရှိနေပါတယ်။ ဒီပုဒ်မကို ပယ်ဖျက်ပေးဖို့ တောင်းဆိုမှုတွေကိုလည်း အစိုးရနဲ့ လွှတ်တော်က မျက်ကွယ်ပြုထားပါတယ်။

နောက်တစ်ခုကတော့ လွတ်လပ်တဲ့ ပုဂ္ဂလိက သတင်းမီဒီယာ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးအတွက် လုပ်ဆောင်မှုအပိုင်းမှာ နည်းပါးနေပါတယ်။ ယခင် စစ်အစိုးရ အသုံးပြုခဲ့တဲ့ အစိုးရမီဒီယာ ဝါဒဖြန့်ချိရေးယန္တရားကို အစိုးရသစ်လက်ထက်မှာလည်း ဆက်လက်အသုံးပြုနေဆဲပဲ ဖြစ်ပါတယ်။

သိမ်းဆည်းမြေယာများ မူလပိုင်ရှင်ထံ ပြန်လည်ပေးအပ်ခြင်း

NLD အစိုးရ လက်ထက်မှာ သိမ်းဆည်းမြေယာအများစုကို မူလပိုင်ရှင်တွေထံကို ပြန်လည်လွှဲပြောင်းပေးအပ်တာတွေကို အရှိန်အဟုန် မြှင့် ဆောင်ရွက်နေပါတဲ့အပြင် မြေသိမ်းမှုတွေ လုံးဝနီးပါး မကြားရတော့တာမို့ အစိုးရသစ်ရဲ့ အောင်မြင်မှုတွေထဲက ၁ ခုလို့ ဆိုနိုင်ပါတယ်။